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	二、教学目的与要求
	中  文
	当代科技发展离不开计算机，现代计算机体系结构也随着时代发展不断革新，从单核到多核/众核，计算能力不断增强。本课程主要介绍高性能计算机体系结构设计的基本理论及技术；并在讨论计算体系结构核心理论和基本方法的基础上，加入了数据中心、云计算、绿色计算，大数据等热门技术，实时跟踪国际前沿，把握最新研究动态，扩展研究生的视野，培养研究生的学术能力，提高研究生的科研水平，使研究生教学尽快与国际接轨。


	
	英  文
	Computer architectures have evolved over the years as semiconductor technology, information systems and applications have changed. There is a continuing need to incorporate these trends into the curriculum if computer science and engineering graduates are to be able to understand and deal with current and upcoming challenges faced in future computer architecture design. To better prepare today’s students for the workforce, the concepts of applying advanced knowledge to meet the challenges in understanding and modeling the increasingly large and complex silicon investments in light of data center, cloud computing should be unified and carefully integrated into the computer architecture curriculum. The graduate students involved in this class will be equipped with the necessary skills to apply innovative knowledge in future computer architecture and system research and design.

	三、先修课程
	计算机组成原理

	四、课程内容简介
	中    文
	（1） 计算机体系结构概念、发展，成本和价格因素，定量分析技术。
（2） 并行概念，指令集设计基础。流水线、结构相关、数据相关、控制相关。超标量处理器和流水线设计，指令乱序执行，分支预测和准确异常处理。
（3） 存储层次结构，Cache，降低Cache失效率的方法，降低Cache失效开销的方法，降低Cache命中时间的方法。
（4） 主存层次，虚存及进程保护。
（5） 多处理机概念、并行体系结构，Cache一致性。

（6） 多／众核处理器GPU体系结构设计，功耗优化和性能评测，GPU编程模型。
（7） 云数据中心系统设计，成本／效能，功耗／制冷管理和可用性。
（8） 绿色和可持续发展云数据中心，利用可再生能源和非易失存储器技术的设计。
（9） 虚拟化技术及其在云数据中心中的应用。
（10） 大数据，Hadoop/MapReduce和基于机群的体系结构计算。

	
	英    文
	（1） Introduction to computer architecture and quantitative analysis techniques. 
（2） Instruction level parallelism: pipeline, dependency. Superscalar processor design, out of order execution, branch prediction. 
（3） Memory hierarchy, cache, techniques for reducing cache miss rate and miss penalty. 
（4） Main memory, virtual memory and process protection.
（5） Multiprocessor, parallel computer architecture, cache coherence.

（6） Mutli-/many- core GPU architecture, performance and power optimization, GPU programming model.

（7） Cloud data center design, cost, efficiency, power management, cooling methods and availability.
（8） Green and sustainable data center, renewable energy powered data center, non-volatile memory technologies.

（9） Virtualization techniques and its applications on cloud data center.
（10） Big data, Hadoop/MapReduce, cluster computing.

	五、教材或讲义
	Computer Architecture: A Quantitative Approach, 5th Edition, John L. Hennessy & David A. Patterson

	六、参考书目
	[1] Programming Massively Parallel Processors, David B. Kirk, Wen-mei W. Hwu
[2] The Data Center as a Computer, Luiz A. Barroso and Urs Holzle
[3] Distributed and Cloud Computing: From Parallel Processing to the Internet of Things,   Kai Hwang, Jack Dongarra and Geoffrey Fox


 七、其他内容要求：（含实验或项目训练内容、案例教学内容、学术讲座内容、读书报告内容等）
结合研究专题和个人的研究方向，要求学生在研讨会上作专题报告，并参与讨论。提交一份研究报告，研究报告的选题范围（供参考）将在讲义中列出。研究报告不少于5页，其中摘要500字左右。
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